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Budgetforlig 2024 for Region Midtjylland 
Af Regionsrådsmedlem Conny Jensen 
 
Region Midtjyllands økonomi kan ikke følge med de stærkt stigende behov for medicin og sundhedsydelser. Derfor 
er budgetforlig præget af nødvendige besparelser og aftaler om yderligere tilpasninger. 
 
Med aftalen ændrer regionsrådet det nuværende akutlandskab på flere centrale punkter: Antallet af akutlægebiler 
beskæres, så der fremover er akutlægebiler i byerne med akuthospitaler samt en “flyvende” i Holstebro. 
Budgetaftalen bærer i høj grad præg af en række meget vanskelige, men desværre helt nødvendige prioriteringer 
og besparelser. Vi har i forligskredsen fokuseret på at sikre kvalitet i tilbuddene og samtidigt undgå, at personalet 
får endnu mere travlt. 
Aftalen på akutlandskabet udover lægebilerne er, at akutklinikkerne får nye kortere åbningstider. Diagnostisk 
Center på Regions hospitalet Silkeborg skal ikke længere modtage visiterede akutte medicinske patienter. 
 
Baggrunden for besparelserne er, at økonomiaftalen med regeringen ikke dækker Region Midtjyllands udgifter i 
2024. Der er særligt tre årsager til, at økonomien er i ubalance: 

• Flere borgere end tidligere køber medicin med offentligt tilskud og de borgere, der køber medicin, køber 
mere af det. Priserne på tilskudsmedicin er siden 2022 generelt steget med 14%. 

• Antallet af konsultationer hos praktiserende læger og speciallæger er steget mere, end demografien lægger 
op til. I år er udgifterne foreløbig steget med 10% i forhold til sidste år. 

• Det er blevet dyrere at drive hospital bl.a. på grund af prisstigninger og den store indsats for at afkorte 
ventelisterne 

 
Vi afsætter 25 millioner kr. til at styrke kapaciteten på en række særligt udfordrede områder blandt andet på 
kræftområdet. 
 
Psykiatrien prioriteres med 20 millioner kr. fra 2024 og frem. Midlerne skal bruges til at styrke sengekapaciteten 
for de sværest syge, og om at styrke kapaciteten til udredning og behandling i børne- og ungdomspsykiatrien. 
 
Regionshospitalet i Gødstrup er udfordret af, at hospitalet endnu ikke er i en normal og stabil drift. Et 
velfungerende hospital i den vestlige del af regionen er imidlertid en forudsætning for det samlede 
sundhedsvæsen i Region Midtjylland er i geografisk balance. På den baggrund er vi enige om at give hospitalet et 
varigt driftstilskud på 30 millioner kr. og yderligere 10. millioner kr. som et engangsbeløb i 2024 og 2025. 
 
Med budgetforliget har partierne bag også godkendt et stramt anlægsbudget som bl.a. indeholder: 

• 832 millioner kr. til etablering af nye operationsstuer, og et nyt perioperativt afsnit, til et nyt fødestuerne ny 
børneafdeling og til et nyt neonatalafdeling på hospitalet i Randers. 

• 655 millioner kr. til byggeriet “Ny psykiatri i Viborg der rummer 96 sengepladser og erstatter retspsykiatrien 
og den almene hospitalspsykiatri i Viborg 

• 130 millioner kr. til byggeri af en ny sterilcentral i Horsens. Samlet bruttobudget inkl. anlæg er 34,2 
milliarder kr. i 2024 heraf udgør Sundhed inkl. anlæg 32,1 milliarder kr. (94% af budgettet) og Socialområdet 
1,4 milliarder kr. (4% af budgettet) og endelig Regional udvikling 0,7 milliarder kr. (2% af budgettet). 
 

 



Side 2 
_____________________________________________________________________________________________ 

Alle partier undtaget Enhedslisten står bag budgetaftalen for 2024. Jeg var med i budgetforligskredsen og dermed 
aftalen vi vedtog 5. september, jeg vil ærligt indrømme, at det var en rigtig svær budgetvedtagelse, jeg håber 
selvfølgelig på at regering og folketinget fremover vil afsætte flere økonomiske midler når vi skal fastholde en god 
velfærdsmodel i Danmark. 
 
 

Budgetforlig 2024 for Herning kommune  
Af S gruppeformand Tommy Tønning 
 
Så lykkedes det, den 14. september underskrev et flertal på 29 ud af 31 byrådsmedlemmer et budgetforlig for 
Herning kommune 2024. 
 
Et budget som er et resultat af en længere proces, hvor vi i Socialdemokratiet har spillet en central og 
betydningsfuld rolle. 
 
Vi har nemlig gennem længere tid diskuteret en skattestigning med borgmesteren og Venstre, i forhold til at skabe 
et ”tåleligt” råderum til at imødegå primært de store udfordringer, der var og er på velfærdsområderne på 
socialudvalget og børn og familieudvalget. 
Et Skattestigning på 0,5% som på grund af sanktionslovgivningen ikke løser alle udfordringer her og nu, men 
hjælper os tilbage på det rette velfærdsspor i Herning kommune. 
 
Vi er tilfredse med det samlede resultat i budgettet for 2024, uden dog at bryde ud i de store jubelscener. 
 
I det flg. vil jeg beskrive hvilket elementer der er en del af budgettet. Det er elementer, hvor der er sat et tydeligt 
og klart socialdemokratiske aftryk, og som i deres indhold, ikke havde set ud således, hvis vi ikke var en del af 
forliget. 
 

• Ældreområdet tilføres 18 millioner kr. om året 

• Der afsættes 1,5 millioner kr. til at understøtte frivilliges arbejde på plejecentre. 

• Der afsættes 0,5 millioner kroner til minihøjskolens drift. 

• Der afsættes en pulje på 500.000 kr. til paragraf 18 midler. 

• Der afsættes 15 millioner kroner yderligere til det specialiserede børneområde. 

• Der afsættes løbende flere midler til folkeskolen 13, 14, og 15 millioner om året 

• Der afsættes 8 millioner til vedligehold og energirenoveringer af kommunale ejendomme. 

• Det nye plejecenter i Snejbjerg fremrykkes til allerede 2025 og muligvis med 16 pladser mere. 

• Tanken om et privat plejehjem i Herning droppes permanent. 

• Der ansættes en sygeplejerske til gadeplansindssatsen. 

• Der undersøges om fædre foreningen Baba kan komme til Herning og under hvilke vilkår. 

• Der afsættes 8,1 millioner kr. til en ny skolestruktur i Sunds 

• Der afsættes 2,6 millioner kr. til et nyt FDF-hus i Lind. 
 
Samtidig skal vi jo huske på at borgmesteren har været ude i medierne og sige at der ikke kommer besparelser på 
2024 budgettet. Det har vi tænkt os at holde hende op på. 


